菌落形成试验数据可能存在异常！哈尔滨医科大学附属第二医院论文遭撤稿
洞察学术2025-04-15 09:35:37澳大利亚
近日，一篇发表在Oncology Reports (2018)期刊上的标题为"Farnesoid X receptor inhibits proliferation of human colorectal cancer cells via the miR?135A1/CCNG2 signaling pathway“法尼醇X受体通过miR-135A1/CCNG2信号通路抑制人结直肠癌细胞增殖(doi: 10.3892/or.2018.6636）的研究论文被Elisabeth M Bik等知名学者指出菌落形成试验数据可能存在异常，细胞群在定位方面似乎非常相似等问题。该论文由来自哈尔滨医科大学附属第二医院普外科的作者Pengfei Qiao , Shenglong Li , Haogang Zhang , Lei Yao , Fujing Wang共同完成。

通讯作者：Lei Yao(哈尔滨医科大学附属第二医院普外科）Fujing Wang(哈尔滨医科大学附属第二医院普外科)
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2020年12月Elisabeth M Bik在pubpeer上提出质疑：
图 5H。
这篇论文中的菌落形成图看起来不太自然。至少在一对图中，一些菌落出现在相同的位置，而另一些则位于不同的位置，正如图中用相同颜色的方框突出显示的那样。 作者可以提供原始照片吗？
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2025年4月Hoya camphorifolia在pubpeer上提出质疑：
2025 年 4 月 14 日撤回。
上述文章发表后，一位关心的读者提请编辑注意，第2076页图5H所示的菌落形成试验数据可能存在异常；具体而言，就SW620数据（底行）而言，比较左起第一张和第三张图像，细胞群在定位方面似乎非常相似。图像中细胞亚群的模式非常相似，细胞在图像中占据的位置也匹配，以至于很难想象这些相似之处是巧合。图4D中SW620数据的等效图像（底行，左起第一张和第三张图像）也存在这种现象。《肿瘤学报告》的编辑在对本文数据进行内部调查后，认为图4D和5H中惊人相似的细胞群的潜在异常呈现过于普遍，以至于这些特征很难被轻易归因于纯粹的巧合。因此，编辑决定撤回此文，理由是其数据总体上缺乏可信度。我们已要求作者就这些问题作出解释，但编辑部尚未收到满意的答复。编辑部对由此造成的不便向读者表示诚挚的歉意，并感谢读者告知我们此事。
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信息链接：
https://pubmed.ncbi.nlm.nih.gov/30106441/
https://pubpeer.org/publications/F3823F2D31A61B1D9A38D33064D305#0
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Figure 5H.

* The colony formation panels in this paper appear to look unnatural. In at least one pair of panels, some

colonies appear in the same constellation while others are at different positions, as highlighted here with
boxes of the same color.

Could the authors provide the original photos, please?
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Retracted 14 April 2025.

Following the publication of the above article, a concerned reader drew to the Editor's
attention that there were potential anomalies associated with the colony formation assay
data shown in Fig. 5H on p. 2076; essentially, concerning the SW620 data (bottom row), and
comparing the first and third images from the left, groupings of cells appeared to be
markedly similar in terms of their positioning. Patternings of subgroups of cells within the
images were very similar, with cells occupying matching positions in the images, to the
extent that it was difficult to conceive of the similarities as being coincidental. This
phenomenon was also noted to apply to the equivalent images (bottom row, first and third
images from the left) for the SW620 data in Fig. 4D. After having conducted an internal
investigation of the data in this paper, the Editor of Oncology Reports has judged that the
potentially anomalous presentation of the strikingly similar groupings of cells in Figs. 4D and
5H was too extensive that these features could have been easily attributed to pure
coincidence. Therefore, the Editor has decided that this article should be retracted from the
publication on the grounds of an overall lack of confidence in the data. The authors were
asked for an explanation to account for these concerns, but the Editorial Office did not
receive a satisfactory reply. The Editor sincerely apologizes to the readership for any
incovenience caused, and we thank the reader for bringing this mat&&s\) itentiGhs: 7 A




